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  الآیة

  
لَا تمشِ في الْأَرضِ مرحا إِنك لَن تخرِق الْأَرض ولَن تبلُغَ و﴿:قال تعالي

ذَلك مما ) 38(كُلُّ ذَلك كَانَ سيئُه عند ربك مكْروها ) 37(الْجِبالَ طُولًا 

تجعلْ مع اللَّه إِلَها آَخر فَتلْقَى في جهنم أَوحى إِلَيك ربك من الْحكْمة ولَا 

  ﴾)39(ملُوما مدحورا 

 صدق االله العظيم

 )39-38-37(سورة الإسراء الآيات 
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Abstract 

 

In this study the thickness of rigid pavement was determined using manual 

computations by applying two design approaches namely American Association of 

State Highway and Transportation Officials Method (AASHTO) and Portland 

cement Association Method (PCA). There are four types of rigid pavements; but 

this study focuses on Jointed Plan Concrete Pavement (JPCP) and Jointed 

Reinforced Concrete Pavement (JRCP).A computer program with Visual Basic 

software was developed, entitled GalalM-RP program, to determine the rigid 

pavement design thickness in accordance with PCA method. Al-Ilaifoun urban-

rural highway was selected as a case study, the thickness of the rigid pavement was 

computed using manual method to verify the results obtained from GalalM-RP 

program. Comparison of the results showed that the difference between manual 

design and GalalM-RP software did not exceed 5%.The computer program 

GalalM-RP can be used reliably as design thickness program for rigid pavements 

with doweled joints and without concrete shoulders. 
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  تجريد

تطبيق أسلوبين من خلال  ةاليدوي الحسابات بإستخدامالخرساني  حساب سمك الرصفتم  هذه الدراسة في

جمعية الأسمنت  طريقةو AASHTOالجمعية الأمريكية للطرق والنقل  مثل طريقة من أساليب التصميم

الرصف  هناك أربعة أنواع من الأرصفة الخرسانية لكن هذه الدراسة ركزت علي.   PCAالبورتلاندي 

 لغةبإستخدام  تم تصميم برنامج حاسوب .الخرساني المربوط والرصف الخرساني المربوط المسلح

لحساب سمك الرصف الخرساني استنادا علي  GalalM-RPوسمي (Visual Basic) الفيجول بيزيك 

إختيار طريق  تم. لتصميم الطرق الخرسانية   PCAتصميم جمعية الأسمنت البورتلاندي  طريقة

الرصف الخرساني بإستخدام الطريقة حسب سمك . كدراسة حالة (Al-Ilaifoun highway) العيلفون 

مقارنة بين أظهرت ال .GalalM-RP م الحصول عليها من برنامج اليدوية للتحقق من النتائج التي ت

وشملت الإستنتاجات أن  %5يتعدي ال لم   GalalM-RP أن الفرق بين التصميم اليدوي و النتائج

لتصميم الإنشائي للطرق لیمكن إستخدامة بشكل موثوق بھ كبرنامج  GalalM-RP البرنامج الحاسوبي

 without Concrete(دون الكتوف الخرسانية  (dowel)الخرسانية التي تحتوي علي الأوتاد 

Shoulders(. 
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